
#terápia  #sugárgép  #korlátozás
te

rv
ez

et
fe

jle
sz

té
s

2022.  DECEMBER 6.,  KEDD4 A K T U Á L I S

Kíméletesebb  sugárkezelés
Újabb épülettel bővült a marosvásárhelyi onkológiai klinikia
• Új épületszárnnyal 
és korszerű felszere-
léssel bővült a maros-
vásárhelyi onkológiai 
klinika. Ez elméletileg 
azt jelenti, hogy a 
régebbi gépek meg-
hibásodása esetén a 
betegeknek nem kell 
többé Kolozsvárra 
utazniuk.

S Z U C H E R  E R V I N

Zökkenőmentesebbé válik az 
onkológiai betegségekben 
szenvedők marosvásárhelyi 

kezelése, miután tegnap korszerű 
felszereléssel bővítették a szak-
klinika szolgáltatásait. Sokaknak 
okoztak nehézséget az eddigi hiá-
nyosságok, és ezt csak az tudja iga-

zán, aki maga vagy valame-
lyik hozzátartozója érintett 
volt: amikor a vásárhelyi 
onkológián meghibásodott a 
sugárterápiát biztosító gép, 
a páciensnek saját költségén 

kellett Kolozsvárra utaznia, 
esetleg lakást is kellett bérelnie a 
kezelés miatt a kincses városban. 
A hétfőn átadott új épületszárny és 
annak bunkerében helyet kapó ult-
ramodern, daganatos betegségek 
onkoradiológiai kezelésére alkal-
mas sugárgép elméletileg megold-

ja a helyzetet. A kórház két évvel 
ezelőtti felújítása után ez már „a 
cseresznye a tortán” – értékelte az 
újabb beruházást Péter Ferenc, az 
egészségügyi intézményt fenntartó 
megyei tanács elnöke.  A fejlesztés-
nek nemcsak a helyi és környékbeli 
daganatos betegek vehetik hasznát, 
hanem a Székelyföld többi részei-
ből, valamint a távolabbi országré-
szekből Marosvásárhelyre küldött 
páciensek is. A 2,7 millió euró értékű 
felszerelés segítségével naponta két 
váltásban ötven-hatvan beteget 
tudnak majd az eddiginél jelentősen 

hatékonyabb terápiában részesíteni. 
Az új gép nemcsak hogy sokkal ha-
tékonyabb, de jóval biztonságosabb 
is az eddiginél, ugyanakkor mellék-
hatásokat sem idéz elő a használata.

Korszerű technológia 

Az új felszerelés a lehető legkorsze-
rűbb technológiát használja. Pon-
tosságának köszönhetően szinte 
teljesen kizárt az egészséges sejtek 
sugárzása, ezért nagyobb dózist is 
lehet adagolni” – magyarázta la-
punk érdeklődésére Cornelia Togă-

nel egyetemi előadótanár, a Maros 
Megyei Klinikai Kórház onkológiai 
klinikájának vezetője. Mint mond-
ta, a gép beszerzése újabb szak-
emberek alkalmazására adott le-
hetőséget, így a klinika nemcsak 
egészségügyi személyzettel, de fi zi-
kusokkal is bővült.

Az átadáson jelen lévő Alexand-
ru Rafi la a hatóságok eredményes 
együttműködésének tulajdonította 
a beruházás megvalósulását. Az 
egészségügyi tárca vezetője a minisz-
térium és a megyei önkormányzat 
összefogását méltatta, ugyanakkor 

a képbe beemelte sokakat megle-
pő módon az orvosi egyetemet is, 
amelynek rektora, Leonard Azamfi -
rei szociáldemokrata párti szenátor 
elkísérte az eseményre. Vass Levente 
államtitkár, aki nem lehetett jelen 
az eseményen, Facebook-bejegy-
zésében arról írt, hogy az RMDSZ 
bukaresti munkája nélkül a gép ma 
Craiován lenne. „Ugyanakkor a 2016 
és 2020 közötti ciklusban történt inf-
rastrukturális beruházásokra sem 
jutott volna pénz, amennyiben a 
szövetség politikusai nem harcolják 
azt ki” – tette hozzá Vass. A maros-
vásárhelyi onkológia bővítése szinte 
rekordidő alatt történt: ezelőtt két 
évvel még csak az előtanulmány volt 
meg, mára elkészült a teljes épület. A 
megye és az egészségügyi intézmény 
vezetői tovább terveznek, azt szeret-
nék, ha a közeljövőben egy emelet 
is kerülne az egyszintes ingatlanra. 
Itt az előrehaladott állapotban lévő 
rákos betegek palliatív kezelésére 
alakítanának ki külön részleget. 
A Maros Megyei Klinikai Kórházat 
működtető önkormányzat további 
beruházásokat is tervez. Az Országos 
Beruházási Társaságon (CNI) keresz-
tül korszerűsítené a tüdőkórházat, 
az urológiát és a fertőzőkórház sür-
gősségi részlegét. A megyei tanács 
további négy pályázatot nyújtott be 
a fejlesztési minisztériumhoz, ezek 
megvalósítását a helyreállítási alap-
ból remélik. Az orvosi egyetem rekto-
ra azt jelentette be, hogy a közeljövő-
ben saját kórházat építenek.

Új épületszárny új felszereléssel – a betegek kezelése biztosított
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B Í R Ó  B L A N K A

A tervezet értelmében hétköznapo-
kon 15 és 20 óra között, hétvégén 

pedig 10 és 20 óra között lenne lehető-
ség a beteglátogatásra, legfeljebb 30 
perces látogatási idővel. Egy másik 

újdonság, hogy a betegfel-
vételkor az egészségügyi 
intézmény minden páci-
enshez egyedi számkódot 
rendel, amelyet közölnek a 
hozzátartozókkal, akik csak 

a kód bemondásával kérhetnek 
telefonon tájékoztatást a beteg álla-
potáról. Kérésre a kórházak kötelesek 
lesznek továbbá a beteg felvételét 

követő két órán belül telefonon vagy 
sms-ben értesíteni a hozzátartozókat 
arról, hogy melyik osztályon, hányas 
számú kórteremben fekszik a beteg, 
valamint a kezelőorvos nevét és azt a 
telefonszámot, amelyen a beteg álla-
potáról tájékoztatást kaphatnak.

A sok érdeklődés megterheli 
a beteget

Ez a miniszteri rendelet, ha életbe lép, 
több problémát is megold, szögezte 
le megkeresésünkre András-Nagy 
Róbert. A sepsiszentgyörgyi kórház 
igazgatója rámutatott, elsősorban az 
segít, ha legtöbb 30 perces látogatási 
időt szabnak meg, és nem fordulhat 
elő, hogy reggel 8 órakor megérke-

zik a beteg ágya mellé a házastársa 
és este 8 órakor távozik. A koronaví-
rus-járvány alatt tapasztalták, meny-
nyire fontos a gyógyulás szempontjá-
ból, hogy a beteget meglátogathassák 
a szerettei, ám ebben is mértéket kell 
tartani, taglalta az igazgató. Felidéz-
te, előfordult, hogy a légzéselégtelen-
séggel küzdő beteg telefonja folyama-
tosan csöngött, a rokonok, a barátok, 
a szomszédok is hívták, érdeklődtek 
a hogylétéről, ám a sok beszéd meg-
erőltető volt számára, késleltette a 
gyógyulását. Hasonló a helyzet a 

látogatókkal is, szem előtt kell tarta-
ni, hogy a páciensnek pihennie kell, 
hogy gyógyuljon. Másrészt a kórház-
ban, a kórtermekben folyamatosan 
különböző tevékenységek zajlanak 
– kezelés, kötözés, mosdatás –, ezek 
közben a beteget feszélyezi egy kívül-
álló jelenléte. Egy kórteremben pedig 
általában több beteg is fekszik, tehát 
az egyik hozzátartozói a másiknak 
idegenek, részletezte a kórházigaz-
gató. Ha minderre a kórházi alkalma-
zottak felhívják a látogató fi gyelmét, 
sok esetben rossz néven veszik.

Adatvédelem és betegjog

A pácienshez rendelt kód általános 
adatvédelmi szabályozási (GDPR) 
kérdéseket, a betegjog vetületeit is 
egyértelműsítheti, nem utolsósorban 
pedig korlátozza a betelefonálók szá-
mát, részletezte András-Nagy Róbert. 
Kifejtette, szintén a pandémia alatt 
szembesültek azzal, hogy a beteg 
számos rokona telefonált a hogylé-
téről érdeklődve, így ugyanarról a 
páciensről ugyanazokat az informá-
ciókat többször is el kellett mondania 
az orvosnak vagy az asszisztensnek. 
Másrészt GDPR és betegjogi szem-
pontokat fi gyelembe véve a szakem-
berek nagyon óvatosak voltak, nem 
volt lehetőségük meggyőződni, hogy 
a vonal végén valóban egy közeli 
hozzátartozó érdeklődik.

Szabályozzák a kórházi beteglátogatást
• Lezárult annak a miniszteri rendeletnek a nyilvános 
vitája, amely a beteglátogatást szabályozza. Az egész-
ségügyi minisztérium azt tervezi, hogy megváltoztatja 
a beteglátogatásra vonatkozó szabályokat, valamint 
azt is, hogy miként tájékoztatják a hozzátartozókat a 
kórházban fekvő beteg állapotáról.

A beteglátogatásra vonatkozó 
szabályok egységesek lesznek
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